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GAZDASÁGPOLITIKAI ADOK-KAPOK A PARLAMENTBEN: ELHALASZTOTTÁK AZ ÁFACSÖKKENTÉST ÉS A SPECIÁLIS NYUGDÍJAK ELTÖRLÉSÉT  

Kétszeresére emelkedik januártól a gyermekpénz

 » A pótlék megduplázását 
már csak Klaus Johannis államfő 
közbelépése akadályozhatja 
meg, vagy halaszthatja el. 
Az elnök visszaküldheti meg-
fontolásra a kihirdetésre váró 
törvényt a parlamentnek.
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Sikerült megszavaztatniuk a parla-
mentben az ellenzéki román szoci-
áldemokratáknak a gyermekpénz 
összegének megkétszerezését, az 
áfacsökkentésről és a különleges 
nyugdíjak eltörléséről szóló dön-
tés ugyanakkor még várat magára. 
Közben a liberális kormány elfogadta 
a költségvetés tervezetét és a hírhedt 
2018/114-es sürgősségi rendeletet 
módosító jogszabályjavaslatot, és 
bejelentette, mindkét kezdeményezé-
sért már hétfőn felelősséget vállal a 
parlament előtt.

 » KRÓNIKA

H eves vitát követően megszavazta a 
bukaresti képviselőház tegnap a gyer-
meknevelési támogatás megkétszere-

zéséről szóló törvénytervezetet. A pénzügy-
miniszter szerint az intézkedés megemeli a 
költségvetési hiányt. Az Adrian Solomon, 
az ellenzéki Szociáldemokrata Párt (PSD) 
törvényhozója által benyújtott előterjesztés 
értelmében a jelenlegi összeg duplájára, 300 
lejre nő a gyermekpénz a 2 és 18 év közötti 
kiskorúak esetében. A csecsemők kétéves 
korukig 600 lejt kapnak ezentúl, a három év 
alatti fogyatékos gyerekek pedig ugyanekko-
ra összeget. Az előterjesztés értelmében to-
vábbá a fogyatékkal élő gyerekeknek 18 éves 
korukig folyósított gyermekpénz összege 
600 lejre emelkedik. A döntéshozó kamara-
ként eljáró alsóház szavazásán 179 honatya 
támogatta a javaslatot, senki sem szavazott 
ellene, ugyanakkor kilencen tartózkodtak.

A kormányzó Nemzeti Liberális Párt (PNL) 
ellenezte az emelést, ám a parlamenti vita 
során a plénum előzőleg elutasította Florin 
Roman PNL-es képviselő javaslatát, hogy a 
gyermekpénz megduplázásáról szóló ter-
vezetet küldjék vissza a szakbizottságokba. 
Roman azzal érvelt, hogy a javaslat mellé 
nem mellékelték a kormány álláspontját, 
ezért a jogszabály megtámadható lesz az 
alkotmánybíróságon. Ezzel szemben Alfred 
Simonis, a PSD honatyája úgy vélekedett, 
hogy a PNL valójában ellenzi a gyerekpénz 
összegének megduplázását. Szabó Ödön 
RMDSZ-es képviselő rámutatott, a szövetség 
támogatja, hogy a kormány álláspontjának 
megismeréséért a projektet utalják vissza a 
szakbizottságokba, de ezt követőn megsza-
vazza a tervezetet.

A pótlék megduplázását már csak Klaus 
Johannis államfő közbelépése akadályoz-
hatja meg, vagy halaszthatja el. Az elnök 
visszaküldheti megfontolásra a kihirdetésre 
váró törvényt a parlamentnek, vagy alkot-
mányossági óvást emelhet ellene.

Áfa és nyugdíjak terén halasztás
Ezt megelőzően a képviselőház plénuma 
jóváhagyta azt a liberális párti indítványt, 
hogy az áfcsökkentésről szóló tervezetet 
küldjék vissza a szakbizottságokba. Amint 
arról beszámoltunk, előző nap a költségve-
tési bizottság pozitívan véleményezte a li-
berálisok által még ellenzékből benyújtott, 
most a PSD által elővett javaslatot, aminek 
értelmében a jelenlegi 19-ről 16 százalékra 
csökkenne az általános forgalmi adó 2020. 
január 1-jétől, az intézkedést azonban a kor-
mány hevesen ellenzi.

Ugyan az alsóház tegnapi ülésének na-
pirendjén szerepelt a különleges nyugdíjak 
eltörléséről szóló törvénytervezet is, ami alól 

csak a katonák és a rendőrök képeznének ki-
vételt, ezt azonban nem vitatták meg a hon-
atyák, és nem is szavaztak róla. Sajtóértesü-
lések szerint ennek oka, hogy a munkaügyi 
bizottság nem terjesztette a plénum elé az 
előző napon elfogadott pozitív véleménye-
zést. A témához tartozik ugyanakkor, hogy 
tegnap a bírósági jegyzők országszerte tilta-
koztak a különleges nyugdíjak eltörlése el-
len, és a bírák is szolidaritásukat fejezték ki.

Mélyül a hiány, de a pénzügyminiszter 
azt ígéri, hogy megoldják
Hogy tovább mélyíti-e a kritikus 3 százalékot 
egészen biztosan meghaladó költségvetési 
hiányt az áfacsökkentés, és hogy tudnak-e 
spórolni például a különleges nyugdíjak egy 
részének eltörlésével, tegnap lapzártánk-
kor még nem lehetett megsaccolni. Florin 
Cîţu pénzügyminiszter viszont kedd este 
úgy nyilatkozott, a gyermekpénz megdup-
lázása önmagában 6 milliárd lej többletki-
adást jelent, az áfacsökkentés pedig 11,8 
milliárd lej kiesést. Ez szerinte azt jelenti, 
hogy csak a gyermekpénz a GDP 4,3 száza-
lékára növeli a hiányt, az áfacsökkentéssel 
együtt pedig 5 százalék köré emelkedne. 
„A politikai osztály ma a tűzzel játszik Romá-
niában, és nem nekem, és nem is a PNL-nek 
tesznek rosszat, hanem Romániának. Mert 
az, ami a parlamentben zajlik, azt a nemzet-
közi piacok is látják, és ha valami történik 
majd Románia fi nanszírozási költségeivel, 
az azoknak a felelőtlen embereknek a hibá-
ja, akik ma felrobbantják az országot” – fo-
galmazott a pénzügyminiszter.

Florin Cîţu a parlament tegnapi ülése után 
viszont már úgy nyilatkozott, hogy a gye-
rekpénz emeléséhez szükséges hatmilliárd 
lejes többletet még nem kalkulálta bele a 
kormány a jövő évi költségvetés tervezetébe, 
a jogszabály kihirdetése után viszont megte-
szi. A pénzügyminiszter szerint megoldást 
keresnek arra, hogy a gyereknevelési támo-
gatás megkétszerezése ellenére se lépjék túl 
a 2020-ra kitűzött 3,59 százalékos költség-
vetési hiánycélt. „Megoldásként a költsé-
gek lefaragása vagy nagyobb bevétel jöhet 
szóba. Új adókat nem vetünk ki” – szögezte 
le a pénzügyi tárca vezetője. Cîţu egyúttal 
bejelentette, hogy a liberális kormány bele-
foglalta a jövő évi költségvetésbe a pedagó-
gusoknak 2020. január elsejétől, valamint 
szeptember elsejétől kilátásba helyezett bér-
emeléséhez szükséges forrásokat. A pénz-
ügyminiszter egyébként úgy véli, hogy a kö-

vetkező napokban nyomás nehezedik majd 
a lej árfolyamára és a kamatlábakra, mivel a 
nemzetközi piacok reagáltak a parlament in-
tézkedéseire, és ezzel összefüggésben fi gyel-
meztetett, hogy 2020-ban Románia számára 
nem a fi skális politika, hanem a politikai 
instabilitás jelenti a legnagyobb kockázatot.

Durván kifakadt eközben a tegnapi kor-
mányülésen a szociáldemokratákra Ludovic 
Orban miniszterelnök. „Minden gazdasági 
alapot nélkülöző törvénytervezetek lavinája 
indult el, ami többletkiadásokat generál, és 
csökkenti az állam bevételeit” – fogalma-
zott. Leszögezte egyúttal: „a kormány nem 
fogadja el a PSD populizmusát, és nem fogja 
elfogadni, hogy tönkretegyék Románia költ-
ségvetését csak azért, mert egyes politiku-
sok, akik az elmúlt három évben gúnyt űztek 
Romániából, bosszúra vágynak”.

Hétfőn felelősségvállalás
A kormány közben tegnap elfogadta a költ-
ségvetés tervezetét és a hírhedt 2018/114-es 
sürgősségi rendeletet módosító jogsza-
bályjavaslatot, és bejelentette, mindkét 
kezdeményezésért felelősséget vállalnak 
a parlament előtt. A képviselőház és a 
szenátus házbizottságának tegnapi dön-
tése értelmében pedig már hétfőn 16 órára 
össze is hívták a két ház együttes ülését. 
A jóváhagyott ütemterv szerint a törvény-
hozók hétfőn 10 óráig nyújthatják be mó-
dosító javaslataikat a tervezetekhez. A 
114-es rendelet módosítása során amúgy 
a liberálisok egyebek mellett eltörölnék 
a bankadót, az energetikai és a távközlé-
si ágazatot sújtó adót, megszüntetnék a 
szuverén befektetési alapot. A közszférát 
érintő döntések is születtek a tegnapi kor-
mányülésen, megtiltották többek között, 
hogy a közalkalmazottak fi zetést és nyug-
díjat halmozzanak, és befagyasztották a 
közméltóságok fi zetését.

Ludovic Orban azzal érvelt tegnap a 
büdzsé felelősségvállalással történő el-
fogadása mellett, hogy a parlamenti vita 
késleltetné annak elfogadását, és így nem 
lehetne tartani a korábban bejelentett 

december 31-ei határidőt. Marcel Ciolacu 
ideiglenes pártelnök közben tegnap délután 
bejelentette: összehívta hétfőre a Szociálde-
mokrata Párt (PSD) végrehajtó bizottságát, 
hogy döntsenek arról, alkotmánybírósághoz 
fordulnak, vagy bizalmatlansági indítványt 
nyújtanak be azt követően, hogy a kormány 
felelősséget vállal a büdzséért. Arra a kér-
désre, hogy a PSD kész-e bizalmatlansági 
indítványt kezdeményezni, azt mondta, ez a 
variáns sem kizárt.

Korodi: nem kell megspórolni a vitát
Az RMDSZ szerint a gyerekpénz megkét-
szerezését gond nélkül be lehet építeni a 
költségvetésbe, az áfacsökkentés viszont 
komoly kiadást jelent, ehhez kormánystra-
tégiára van szükség. „A speciális nyugdí-
jak esetében korrigálni kell, hogy igazsá-
gos kiegyensúlyozott rendszer legyen, a 
költségvetést és a 114-es kormányrendelet 
kiigazítását  illetően viszont nem kellene 
megspórolni a parlamenti vitát” – kom-
mentálta  a tegnapi nap történéseit lapunk 
megkeresésére Korodi Attila. A szövetség  
képviselőházi frakcióvezetője kifejtette, a 
gyerekek napi ellátásának költségei folya-
matosan növekednek, bele kell ebbe szá-
mítani az óvodai kiadásokat, az iskolázta-
tás terheit, sok esetben a délutáni oktatás 
szülők általi fi nanszírozását, mindezért 
indokoltnak tartották a gyerekpénz meg-
duplázását. „Úgy véljük, ezt a költségnö-
vekedést be lehet építeni az állami költség-
vetésbe, hiszen például a titkosszolgálatok 
esetében túlzott büdzséemelést tartalmaz 
a tervezet. A gyerekpénz megkétszerezése 
0,2 százalékos költségnövekedést eredmé-
nyez, ez még belefér” – részletezte a poli-
tikus. Hozzátette, a kormánynak felelősen 
kell reagálnia a parlament döntésére, nem 
kell pánikot kelteni, akárcsak a tavaly, iga-
zodik a döntéshez.

Az egyelőre a bizottságok elé visszakül-
dött áfacsökkentési javaslat kapcsán úgy 
vélekedett, ezt akkor érdemes meglépni, 
ha a kormány szavatolni tudja, hatéko-
nyabban gyűjtik be az áfát, és ezzel növelik  
a bevételeket. Másrészt rámutatott, a bírák 
és ügyészek különleges nyugdíjának eltör-
léséről rosszul döntött a bizottság. „Nem 
normális, hogy a katonai, titkosszolgálati 
és rendőri struktúrákban megmaradjon a 
különleges státus, ezt mindenkinél el kell 
törölni. Gondot jelent, hogy ezt néhány te-
rületen kipipálná a kormány, de ez az ösz-
szkeresztmetszet 10–20 százalékát jelenti” 
– részletezte a képviselő. Álláspontja sze-
rint jó lenne, ha a parlament erre vissza-
térne, és korrigálná, s minden különleges 
státust eltörölne, hogy igazságos, kiegyen-
súlyozott rendszer legyen. Korodi szerint a 
másik megoldás az lehet, ha egy bizonyos 
összeg felett drasztikusan megadóznák a 
nyugdíjakat.

A költségvetés kapcsán eközben leszö-
gezte: a kormánynak nem szabadott volna 
megspórolnia a parlamenti vitát, hiszen fe-
lelősségvállalással elfogadni  valamit, elvi-
leg alkotmányos eljárás, de bizonyos szem-
pontból demokráciadefi citet eredményez,  
harminc éve nem tapasztalt helyzetbe hoz-
za a parlamentarizmust. A 114-es kormány-
rendelet előírásainak módosításával Korodi 
szerint szintén előreszaladt a kormány, ezt 
is meg lehetett volna a parlamentben ol-
dani. Rámutatott, hamarosan megkapják 
a végleges változatot, ahhoz viszonyulnak. 
„A kormány jó irányban gondolkodik, ám 
a lényeg mindig a részletekben rejlik, ezért 
látnunk kell a tervezetet” – jelentette ki kér-
désünkre Korodi Attila. 

Örömhír kicsiknek és nagyoknak: duplájára nő a jövő évtől a gyereknevelési támogatás




